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EVALUATIE VAN HET AFGELOP~N J A A R

De Redactie

Hieronder zal aen overzicht gegeven worden van de lotgevallen van de
themagroepen en verder een indruk gegeven worden van het oordeel, dat
de diverse studiejaren zo hebben over de ~ze, waarop zij het afgelopen
jaar aan Clio' s bóezem zijn gedrukt. Een ralatief ruime aandacht zal
besteed worden aan de visies, die bij het eerste jaar bestaan, omdàt zij
voor het eerst in contact zijn gekomen met een studie-regeling van'meer
stabieler aard. Hun critiek daarop zal mogelijk aan~zingen opleveren
voor enkele nog aan te brengen verbeteringen. Ten aanzien van de can
didaten-colleges zullen wij ons moeten beperken tot meer feitelijke de-

. tails, aangezien de materie, die daar tersprake komt zich slecht leent
v~or een brede algemene synthese. En omdat ~ ons er ook niet vanaf

"'hebben willen maken met een wel heel erg kort lapidair overzicht, zul
'-'~len' Wij dan een korte opsomming geven van de in de candidaten-colleges

be~proken referaten.
':,,::".-

. . . .
EVALUATIE VAN. DE THEMA-GROEP MIDDELEEUWEN

\ . .....

"Van schuchter. naar volleerd historicus", dit waren de woorden, waar-
, 'mee' de .~Valuatie van de thema-groep~"Oost·en West in de Middeleeuwen"

déel' I, tot de kruistochten begon. De opzet van dit college was, dat
één van de acht studenten, die deelnamen ongEweer vijf à zes referaten
hield gedurende het hele jaar. De stof was verdeeld in zes onderwerpen,
die ook weer onderverdeeld waren~ Kleine groepjes van twee tot vier
menSen droegen hun referaten over de desbetreffende onderwerpen voor,

"waárop dan al of niet discussie volgde.

Het doel van dit college: het zelfstandig leren omgaan met literatuur
en het vertrouwd raken met mondeling voordragen is grotendeels bereikt.

Daarnaast zijn'e~ .ook enkele negatieve punten naar voren gebracht:
a. de omloopsnelheid was te gro.ot,
b. men moest teveel tijd besteden aan één re.feraat,
c. enkelen, die de stof bestudeerd,hadden discussiëerden, de anderen ble

van steeds toehoorders.

De heer Aarts kwam met het voorstel om aan het begin van het nieuwe
studie-jaar. gedurende één maand ongeveer een inleiding metschriftelij
neerslag te laten geven door de leiders, zodat men er "in" komt.

De heer Engels suggereerde, dat de'begeleider van het betreffende on
derwerp in de voorafgaande zitting het onderwerp zou inleiden ter:ver-

:gadering. Misschien, dat deze beide laatste voorstellen het laatste
~punt c wat zouden kunnen verzwakken. De eerste twee pUnten zullen zich
van zelf oplossen, nu in september zoveel historische studenten thema
colleges zullen gaan volgen.

Lousje da Costa
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NAPRATEN OVER HET THEMACOLLEGE "OPSTANDIGHEID IN DE 16e EEUW"

Een kleine groep derdejaars (zes mensen) heeft het afgelopen jaar
gewerkt in het thema-college ltopstandigheid in de 16e eeuw" onder
leiding van prof. W~terbolk en de heren Mellink·en Postma. De ver
houding van drie docenten op zes studenten werd op zichzelf·niet
betreurd. Wèl had z~ echter, volgens prof~ Waterbolk, het tekort
aan leiding in werkgroepen, waarin één docent met zeventien studen
ten moet arbeiden, benadrukt.

Allereerst kwam het funktioneren van de themagroep ter sprake. De
eerste m~anden is door de gehele groep veelvuldig deeigenomen aan
de discus~ie. Later, toen een ieder zijn persoonlijk scritie-onder
werp ging bespreken, is de inbreng in de discussie van de zijde van
de'studenten sterk afgenomen. Een reden hiervoor werd gemakkelijk
gevonden. Voor het onderwerp, dat de eerste maanden uitvoerig be
sproken is, n.l. de opstand der Comuneros (1520) heeft elke deelne
mer het facet van de opstand, \lat hem was toebedeeld,onmiddelijk
voorbereid.Op alle bijeenkom~~en kon.iedereen een bijdrqge lever~n,

doordat ~h~ bij :de. bestudering van zijn speciaal punt, - toch met het
geheel. van de opstand in aanr~king~as gekomen. Later en, vooral b~
de scriptie-behandeling is dit het. geval geweest. De docent .en de
refererende student stonden door hun kenn~s boven de overige s~uden

ten. Gesuggereerd werd; dat de refererende student vóór de thema
groepbijeenkomst over de te behandelen stof een schema ~ou opstel
len en verspreiden.

Tijdens de colleges is door enkele studenten een tekort aan onder
grond gevoeld. Het tentamen Nieuwe Geschiedenis, zoals dat door de
huidige derde-jaars is afgelegd, ·heeft de deelnemers aan de thema
groep te weinig basis gegeven voor een vruchtbaar en effectief vol
gen van de colleges. Dit zou verbeterd kunnen worden door aan de
studenten na het eerste jaar een literatuurl~st over het onderwerp
van de gekozen thema-groep te overhandigen, zodat inwerking in de
stof vooraf ·mogelijk is.

Over het opderwerp van de themagroep: "Opstandigheid' in de·16e eeuw"
is geen kritiek gehoord. Ongevraagd heeft prof. Waterbolk nog zijn
mening gegeven over het belang, dat hij hecht aan een gekozen onder
werp. Het thema ziet hij als een hulpmiddel om in te leiden in de ge
schiedenis van het tijdvak, waarin het onderwerp valt en i:szodoende
niet van het eerste belang. Specialisatie in een onderwerp en vooral
in één facet daarvan vindt prof. Waterbolk verwerpelijk. WiG g8schie
denis bedrijft m03t ook oog krijgen voor de continuïteit in de gehele
historie; hij moet ook trachten de lange adem in de geschiedenis te
ontdekken. Specialisatie kan hierin storend werken. Ook nadruk op
een enkel facet als motief in de geschiedenis vindt prof. Waterbolk
betreurenswaardig. Een reeks van drijfveren is het meest voor de
hand liggend.

Prof. Waterbolk heeft de laatste bijeenkomst van de themagroep besloten
met het.uitspreken van zijn waardering voor de continue opkomst en
de solidariteit bij de werkverdeling in de groep. De prettige sfeer,
waarin de themagroep steeds gewerkt heeft, ontving haar bekroning in
een gezellig "uitlopertje" in restaurant·"Helvetia".

Gé Prince
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EVALUATIE THEMA-GRQEP POLITIEKE THEORIE

Het afgelopen jaar'zijn ond?r leiding van prof. Kossmann en drs van
Holthoon een 'aantal pQlitieketheoretici b~studeerd. Begonnen werd
nIet :Bodin, waarna. YOQ:ral 'Althusius, GrotiU:s~, H~b~Efs, Spi:p.oza, Locke,
'Montesquieu en, Rov.sseé3(u,:r?,an, de orde kwamen. Dankzij d~ beke~dÉl bedre
venheid van heide 'docenten in dezE? materië'was, het mogelij~'Löm aan de
hand, van, de "lekkerste brokken" uit de gesohriften van :,dAze politie
ke filosofen twee eeuwen politieke. theoriEl-op "vaak diepgáande Wijze

, ,in kaq.rt te ..brengen. Wanneer bij de evaluatie rifunctionereri" respec
, ti~velijk "onderwerp" als 'de beid'a uitgangspunten voor de discussie

.. gelèözen worden, eri'.3r dan 'over het' thema "onderwerp" nauwelijks bij cle
'eVa.lüati~'gesprokén wordt, ~éwijst ,dit wel, d.at'men met;'betrekki~g tot

.. .de· inbóudeiijk:e' ~sp'èèten van J':het werk-collége' -over het algeme'en tevre-
__ 'éien,'.,IllOe,t ~~n ge'-ifees.t. '

... "C" Het is! 'inderdaad het, t~ema van' het' "functi,Onereri" , en dem'~'t~ode van
'kennisoverdrácht geweest, die zowe~~ yán de kant ,van de stuäent~n als-

,,' ook van de k~Îlt van de docenten aanleidi,ng gaven, tot h~t d~o,en yan e
nige suggestiiasvoor het komende jaar. (::ent-raal in de 'dii3cüssie stond
het probleem' Vàn de"basiskennis.ï~;''E1~n~ prpbleem, dat vooraf' 'aoor het
soms wat filos~fisch karakter van de materie extra dui~elijk sprak.
Nu is het met"ba,siske:p.ni~" zo' n simpele zaak, niet, zoals ·prof. Koss
mann naar voren bracht. Zeker hier is het niet louter een, kwestie
van een handboek leren en de dé!-~rin v~,rm'elde gegevens ste~d:s'pa.raat
hebben. Vaker nog moet je ook kunnen vergeten:"vergeten is ook een
kunst, die ge~eerd wil worden~ heeft Jorissen eens geschreven.

. , . ..
Een protentamen vond men eigenlijk ook niet de ideale ojüossiÎ1g. Maar
wat dan wel? Omdat nu een keer ,een ideëen-wereld zoveel ~oëïlijker te
hanteren is en zoveel meer kennis en inlevingvermogen e~st dan een
materie, die louter in feiten te denken is; moet men zich .. wel degelijk
afvragen, op- vrelke wijze, de problematiek 'van de politieke the'orie het
best, toegankelijk te maken ,is. Een oplossi~g zou gevonden klit1rien wor
den in een intensere voorbereiding van -èlk college-uur door'-àlle
deelnemers. Het afgelopen jaar werd gerégeld door een van de studen
ten een referaaj gehouden; dat echter te diepgaand, te definitief

"was, om als uitgangspunt voor eén disicussie te dienen. Maar zou ieder
'een steeds wat voorbereiden voor-elk college, en zou er voor ieder
ééns in de zoveel tijd oen top- zijn, namelijk, wanneer hij een inleiding
houden moet, dan zou de discus~ié- binnen het bereik van alle deelne
mers komen te liggen. Deze methode zou waarschijnlijk de meest ideale
oplossing zijn; het probleem van de basiskennis tenminste zou ermee
uit de werel d zijn. A

Dan zouden de studenten ook meer het gèv.oel kunnen hebben een posi
tieve- bijdrage te kunnen leveren, hoewej' het uiteraard niet de bedoe
ling is, dat men zich bij-deelname aan de' discussies uitsluitend lei
den laat door de wens een "nuttige bijdrage" te leveren, het gaat er

, niet om iets op te bouwen, maar om te leren en om aan zich zelf te
;,,-we:rken. Het afgelopen jaar leek 1:et vaak of men een zekere schroom
ove~innen moest om aan h,et gesprek deel te nemen, zelfs wanneer het
om actuele zaken ging. Het grote verschil in niveau tussen studenten
en docenten s-~è~l:de hier natuurlijk een grote ':rol; de discussie ging
daardoor inderdaad soms wat te diep. :' ,

262.



Tenslotte kwam de rol van de docent ter sprake. Moeten er door de
docenten vaker en langere inleidingen gehouden worden, of mo~ten z~

zich daarentegen juist beperkE!n tot ,een accentueren van. samei'lb.an
gen, en een aanwijzen Van fundamentele problemen aan de hand van en
kele cursorische opmerkingen b~ een teks~? Kortom, zoals iemand het

-.l.!:1 9..th~e];mprégnan.1ivu~W.d~t~"-'.LmSJ~~~m::g.~cloqfot~~e~_ "~},}ïJ~~?~of tr.~~e~~z.,B~

--<::iE ojJda.s-eväiu~t..dréai~.RIJl§n §.1l!~rm~i~f).tge~§§lj-y}ftg~}s~m&}}()YRo~è.e~lt· H~t~:p~jJhet

.n3jJDaipale~Q~Oo~e~bA~~t~~rlm~g~I~~~#~~~qW@~~è&e@~D&r.éÈ~hR~f.t~9iîdB~-
. ~ "3jJBsctraane~atJqe~. ~d~lli~@I'.6dj)è'§ft~Jft.r~'!lg';lv~~oqleN~~.&'ff~@-1lG~pèv9-e9&o

centen. Een-soort .geraamte van fundamentelewaarheden,zou.de dis
cussie veel doelgerichter kunnen maken; er zou een verschil moet z~n
tussen het formele en het informele; zo van :. "en nu komt een essen
tiëel punt, ~at U niet uit het oog moogt verliezen".

Di t z~n zo, naar mijn idee, wel de belangrijkste zaken, die bij .de eva-
• • • • # I ..

luatie aan de orde z~n gekomen •. Tot concrete besluiten'met betrek-
king tot de voor het volgend jaar aan te b0velen methode is mën niet
gekomen~

Frank Ankersmit

EVALUATIE THEMAGROEP REVOLUTIONAIRE EN CONTRA-REVOLUTIONAIRE
STROMINGllT

De themagroep revolutionaire en contra-revolutionaire stromingen
heeft zich het afgelopen jaar beperkt tot drie aspecten'v~n haar uit
gebreide onderwerp; deze aspecten waren algemene theorie van de re
volutie, de Weimar-republiek en de Russische revolutie. De groep werd
geleid door drie specialisten op genoemde terreinen, respectievel~k
de heer Tamse, do heer Tàal en de heer Naarden. Inleidingen van de
hEtren !I1ellink, Ellemers'(socioloog) en Lipschits vormden belangr~ke

b~dragen :tot het theoretisch gedeelte. . --' -

-L,' :3l:LIJedeF'iJi' '" van de' groep maa-k.:t-e; 'een scrip-t.ie,- t:er_wijl de'de~_dS3-:j;à,ars
--,) ~ .")..0 ó'vér fire'€z!ê'Wc:fé'·'ön'B.lerV'€~rp'1(b~'-êéren<Tefl"e1Fá.é!iJi(t]i~ltle'rllcllle.pe:&tr~iilêi@\ ble-

• ,1 b~r(~Jen ~wJ±ni..g~ ~o~h1if~-t :L~-éb \:Mtsé\Î-SS?-~':f(i}p 'U~:r~e.ve:r:en{.u-vo'l~ns ;.!tEi_m![~qsten
•.).Dc.:'f'à'g <-'d1:t')"fa;an!~lieV-sp-'e0iJà""11-&fuïs0hel e~t1/of :$e!lJte:L1Jk~~k.-<t:eJ17 . :r.>v.a~ OL Om

de kloof tussen "wetenden" en "onwetenden" te overbruggen werd voor
ge. teld il'l het. vervol'g een uittreksel van het referaat met e.en .l~st

van geraadpleegde literatuur een week van te voren toe te sturen.

Het dit jaar geschapen precedent om een protentamen te houden over
wat basisliteratuur zal volgend jaar voortgezet worden, idealistischeI
argumenten, dat een geïnteresseerd groepslid een dergel~k dwangmiddel
om die literatuur te lezen niet nodig zou hebben, werden niet meer
naar voren gebracht. In de prakt~k is gebleken, dat in een groep van
deze grootte (20 leden) een zekere dwang nodig is, in een kleine
groep zal de morele druk om mee te kunnen praten groter zijn. o.~ de
aktiviteiten binnen de groep meer te integreren,' werd het plan geop- /
perd om inkleine groepjes -mn twee of drie mensen' aan één onderwerp
te .werken, waarvan ieder zich in één aspect verdiept. De meningsver-/

. schillen binnen dat sub-groepje zullen een discussie binnen de gehe
le groep stimuleren•.

. ~ ~ . "

De groépssamenhang zal ook verbeteren, wanneer deze thema-groep zich
volgend jaar splitst in twee themargroepen, één over de Russische
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revolutie en yerdero Russische geschiedenis, en één over de .verdere
Duitse geschiedenis, èn wanneer ,de scriptie-onderwerpen meer op elkaar
aanslui ten. '

Iemand stelde voor om ieder groepslid meer en kortere referat:en te la-
. ten hO).lden en het scriptie-ond'er:,..erp in de loop van het jaar t-e kiezen

op grond van de behandelde stof~ om te voorkomen, dat ieder zich voor
~amel~k met één onderwerp, z~n in oktober g~kozen scriptie-onderwerp
bezighoudt. In navolging v~nde thema~groep politieke theorie voelde
iedereen er veel voor elke bije'enkomst te' notuleren.

Hoewel onze thema--groep te kanpen had met ee~ grote absentie en als
groep slecht funktioneerde op enkele oplevingen na, hebben ~ toch er
varing opgedaan met het werken in een thema-groep, wat volgend jaar
goed gebruikt kan wo::cden.

Claar Venema

THEMAGROEP CmL;uNCTUURTHEORIEEU O.L. V. PROF. BAUDET

De themagroep conjunctuurtheorieën houdt zich bezig met het bestuderen
van conjunctuurgolven en aanverwante economische verschijnselen, Verder
tracht deze themagroe~ na te gaan wat de relatie is geweest tussen bo
venvermelde economische verschDnselen en bepaalde historische gebeurte
nissen, als binnenlandse woelingen, internationale oorlogen in het in-
dustriële kap:i.talistische v.ereld.gèhee'l. ' .

In het afgelopen jaar zijn vooral oriënterende studies 'verricht aan de
hand van teks~en uit èe li~teratuur. Het is de bedoeling, om in het ko
mende jaar àe'rol na te eaan van conjvnctuurgolven in het historisch
gebeuren.

dhr. J.P~:Siwpersad

EVALUATIE CAlillIDATEN-COLLEGE VAN PROF." WATERBOLK
.

Zoals ter inleiding -rdn al deze evaluaties reeds gezegd was, zullen de
evaluaties van de candidaten-colleges, meer inventarisaties zijn dan eva
luaties, aangezien de mate:-ie, die daar ter sprake komt ,vamTege zijn
veelomvattendheid zich vanzelfsprekend al heel moeilijk l'eent voor een
synthese binnen het kader van'ee~ één, twee bladzijdert.,

Het afgelopen jaar stond op het candidaten-qollege van prof. Waterbolk
de figuur van ,Jacob Cats centraal. Eèn van de kernvragen was, of Cats
in de historiografie door de eeuwen heen misschien niet op ,een wat àl
te éénzijdig negatieve manier is beoo~deeld. Op staatkundig gebied is
hij inderdaad geen man ge1-1'eest van ui"igesproken gro,otse visies, maar hij
was toch in ieder geval e n màn \à~ een zekere souple~se en dan in de
goede zin van het woord; ook zijn tijdgenoten hebben hem ongetlnjfeld
au sérieux genomen en achtten hem bovendien ,wel degelijk tot het één en
ande~ in staat. Te gemakkelijk is men misschien geneigd C~ts te ver
waarlozen~ zoals hM nu een keer ingeklemd ligt tussen Frederik Hendrik
en Willem 11 ene~~zijds e:1. de mn.chtige persoonlijkheid van Johan de Witt
anderzijds.
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De grote belangstelling van de 17e eeuw voor het exotische stimuleerde
vooral een voor die tijd opmerkelijke liefde voor reis-verhalen. Ook de
W~cquefort, een man die verscheidene talen zeer goed kende, vertaalde
daar een tamelijk groot aantal van. Anneke van Heusden heeft zich met
dit aspect van de Wicquefort beziggehouden. Allerlei cultuur-histori
sche "side-lines;', zoals bijvoorbeeld de wereld van het boek heeft· zij
in haar onderzoekingen betrokken.

De heer Bol schreef een referaat getiteld "de missie van Pomponne in re
latie met de Wicquefort". De economische verwikkelingen, die in deze
periode van de devolutie-oorlog mede hunrol speelden heeft de heer Bol
ook in het kader van zijn beschouwingen opgenomen. Dit was nog .aanlei
ding voor een aardige discussie over het gebruik van statistische ge-'
gevens in de geschiedwetenschap. Ook mej. Visser heeft zich met de pe
riode 1668-1672 beziggehouden. Zij stelde zich da~rbij de vraag, in hoe
verre een verwaarlozing van de diplomatieke dienst verantwoordelijk is
geweest voor het débacle van 1672. Zij is dan tot de conclusie gekomen,
dat.dit inderdaad zeker een factor geweest is, maar dat bijvoorbeeld ook
het feit,. dat Johan de Witt in politicis te goed van vertrouwen was een
grote rol heeft gespeeld.

Hilda Krips gaf een historiografisch overzicht van de beoordeling van
Gats als staatsman; het bleek, dat pas in de 1ge eeuw (zo vanaf Bil-

'derdijk) Gats goed op de schopstoel komt te zitten. Over het algemeen
wordt deze negatieve beoordeling in de 20e e8UW doorgetrokken en waar
men deze veroordeling al relativeert, benadrukt men graag Cats! nulli
teit: "de gedweëe Jacob, ons aller vader Cats" (Poelhekke).

Gats' litteraire reputatie werd onderzocht door mej. Briët. Bas Boer
behandelde de omvangrijke emblemata-litteratuur van Gats (de nSinne- en
minnebeelden" zijn wel .. de meest bekende). Bas was het met de 1ge eeuwse
critici wel eens, dat Gats' versvorm op den duur als saai ervaren wordt,
maar hoe dan ook, aan de andere kant zal men wel moeten toegeven, dat
zijn dichtvorm zijn naam ondanks alles onsterfelijk heeft gemaakt. Frank
Ankersmit bestudeerde de oorsprong en het wezen,van de emblematiek. De
emblematie~ w.~s een h~el curi'~s genre, meestal in boekvorm en waarin
dan beeld en tekst op een voor iedere tijd specifieke verhouding tot el
kander stonden. Sinds de "uitvinding" van het genre door de Milanese ju
rist Alciati (1531) ziet men·een steeds doorgaande popularisering van
dit oorspronkelijk typisch humanistisch spel van woord en beeld.

Gats' emblemata werden veelal geïllustreerd door Adriaen· Pietersz van de
Venne. Els van Roosmalen heeft·zich met van de Vènne beziggehouden~ Was
van de Venne begonnen als schilder van politieke allegorieën (de be
roemde "Zielenvisserij" bijvoorbeeld) en als illustrator, dan maakte hij
langzamerhand een voor de 17e eeuw-wel heel merkw~ardige evolutie door,
die hem tenslotte zou inspireren tot sombere grisaille-schilderijen, vol
met een soort van tot moment-opnamen bevroren beelden uit een angst
aanjagende en morbide droomwereld. Hier werdal gepreludeerd op Goya's
visionaire blik op het gedeformeerde en vertrokkene in de mens en zijn
karakter •. Een voor de 17e eeuw zeker merkwaardig en uniek kunstenaar.

Ook een dichtbundel van Zeem,se litteratoren (de "Zeeuwse Nachtegaal")
werd door van de Venne geïllustreerd. Homme Wedman heeft daaar een re
feraat over gehouden en daar enk6~e opmerkingen over de sociale plaats
van de kunstenaar in" de 17e eeuw aan verbonden. Johan Dijkema. en Ruud
Huiszoon hebben kort iets verteld over Cats' bemoeiingen met de land
aanwinningen' en de daarmee samenhangende kwesties over ~et tiendrecht.
Deze landaanwimhingen van Gats lagen voor het'grootste'gedeelte in
Zeeuws-Vlaanderen, dit bracht Cats in contact met de Sint-Baafs abdij van
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"Gent. Een ve'rbouwing van dè "Oude-Munte", tijdens: het proostschap van
Vigliusvan de-' Sint-·Baafs abdij werd. de kern van de onderzoekingen ,van
Menno ten Berge en Kim van Hees.' Aan de 'hand .van de originele ,stukken

. en rekeningen konden zïj' een, beschrijving van deze' 'verbouwing geven. En-
", kele': sociaal-economische· aspecten {prijzen en lonen) en 'de ·Spaanse-:. Fu-

rie kwamen hierbij ook dan de orde ó .'

Het laatste college voor de vacantie gaf Dineke van Wijnen een eerste
impressie van haar referaat, dat r~ts' gezantschap naar Engeland in
1651 zal' behandelen. ·Tenslotte is met betrekking tot Cats een indruk
gegeven van de·correspondentie tussen Cats'en Constantijn Huyghens.
R.G.P. de.el 15, 19,,21, 24, 28, en 32 werden, als bron gehanteerd.

Als laatsten wil ik hier een drie~tal referaten opn~emen, 'die niet in
verband met Cats stonden. En wel in de eerste plaats het referàat van
Arie van Ede over Justus van Rijckwaert, medicus en jurist (1605~1667).

" Ondanks ,de 'bescheidenheid van zijn inleidend citaat: rrperdÜ'ficÜeque
est fugi tivam, retrahere imagiriem'" is Arie er op voort~éffelijk-e Wijz.e in
geslaagd aan de hand van een,aanial brievep voor ons 'delevensroman
van dèze Remonstrantse medicus af te schilderen. Eveneens aan de hand
van een aantal brieven heeft RoeI van llijk 'een indruk kunnen gev~ti' van
'het oproer van 1610 te Utreoht. 'Déze'brieven.~arengeschr~Yen dOOT de

. Engelse gezant in de Republiek in de~e jare~ Sir.Ralph Winwobd. ,Het
bleek, dat een terug,jerlangen naar de oude autonomie van voor de één
wording de drijvende kracht achter de opstand was geweest. Als derde
moet hier Dineke Wiege~s genoemd worden, 'die een overzicht gaf van de
lotgevallen van de Franse réfugiés van 168~ in Gaasterland•.

. Uiieraard is dit alles nog maar een greep uit de dingen, die net afge
'lopen jaar aan de orde 'geweest zijn, maar aangezien dit overzicht qua
lengte toch ook zo al uit de pan gegroeid is, wil ik het er hierbij laten.

Frank Ankersmit

EVALUATIE VAN HET CANDIDATENCOLLEGE o.l.v. PROF. KOSSV~.

Het afgelopen-'j~~ hield ait candidaténcollege zich bezig met 'het
onderwerp: "Gedachten over het rev,lutieverschijnsel i n de 1e helft
van de negentiende eeuw". Tijdens de inleidende colleges :werd nader
ingegaan op'de verandering in betekenis en .waardering van het woord
'revalutie in'de 17e en 18e eeuw, terwijl tevens naar een enigszins
hanteerbare omschrijving van dit begrip gezocht vTerd. ..

De opzet van het college wa,s om aan de hand van een ll~dyssee" Çl.óor
het werk van een aantal auteurs na te gaan in hoeverre dit.th,5lI!1à het
geestelijk klimaat Van deze periode mede beheerste. Een groté verschei
denheid van staatslieden~ historici, folosofen en "berOepsrevolutionairen
in woord en daad? passee~dèn de revue. Steeds.kvram de vraag aan:de or
de, vanuit welke factoren men, de revolutie trachtte te verklaren?
Waarom stelde men zich pro of contra op; we.lke middelen a,chtte men
noodzakelijk voor 'het welg~agen of :v~mijden ervan. . ..

, Het ~s in dit bestek niet mogelijk' eensamenvat-ting win de' verschillen
de referaten te, geven~zodat hier v6lstaan moet worden' met hét 'sc:p.etsen

t ..
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van enkele punten, die in de discussies naar-voren kwamen. In de loop
yan het jaar kwam opnieuw een bezinning op d~ m~th~dische beriadering
'l{."an het thema ter sprake. Dé ':Vraag rees of men ~'±'dh meer moest toe
spitsen op 'het revolutie begrip Van de te behandelen persoon, 'of dat
men zoals gemeenlijk gedaan werd - vanuit diens filósofische"en staat
~dige ideeën moest proberen dit begrip nader te bepalen. H~t bleek
echter niet altijd mogelijk een stringente scheiding tussen fiolosfische
ideèën en een meer beperkt revolotie begrip aan te brengen.

Gezien de:ûiteenlopende visies van de behandelde auteurs, bleek spoedig
dat men, öok in deze periode, geen allesomvattende, gelijkluidende ver
sie op'het revolutie verschijnsel had.

Twee facetten sprongen bij de evaluatie in het oog: 1) Die schrijvers,
die na de Franse revolutie'. geboren waren stonden in het algemeen min
der negatief hier tegenOver da~ zij, die dit gebeuren bewust hadden
meegemaakt. ( meer berustend op de toevalsfactor van de gekozen auteurs,
dan wat voor wetenschappelijk pretentie dan ook) 2) Misschi',n zou men
kunnen st~llen, dat men ertoe neigde de revolutie als historisch feno
meen, min of meer inhérent aan het historisch ontwikkelingsproces te
accepteren.

Dit doet de vraag rijzen of men zo niet een geestelijk klimaat gescha
pen heeft, waarin de revolutie geen doorslaggevende betekenis heeft
gehad,om een radicale maatschappelijke verandering teweeg te brengen.
In de negentiende eeuw, toch een eeuw van spanningen en verschuivingen,
hebben de revoluties, ondanks' zekere aanzetten, geen wezenlijke ver
andering gebracht.-

Ofschoon het niet mogelijk geweest is, om tot een afgerond oordeel
te komeri, heeft dit college bijge~ragen tot een nadere verdieping in
het geestelijke - en sociale klimaat'varihet begin van de negentiende
eeuw. Uiteindelijk moesten vele vragen open blijven, ondanks het in
overvloed aangedragen materiaal, eens te meer aantonend,dat de geschie
denif? is is. en blijft : "een liscussie zonder eind".

Kim van Hees.

TERUGBLIK OP HET KANDIDATENCOLLEGE"'ECONOMISCHE GESCHIBDENIS

Op verzoek van de redactie van Groniek volgt hier een recapitulatie
van de wèrkzaamheden van de werkgroep "Interbellum", één der kandida
tencolleges van de economisch-historische afdeling o.l.v. prof.M.Baudet.
De bedoeling was het economisch handelen in het algemeen en van de
consument in het'bijzçmder na te gaan inde tijd na de .crisis van 1929:
"Mensen in een' ontwrichte wereld". De opz et was vijfvoudig. Aan het be-

'gin :stond de':ecortomische toekomstverwaChting; hierna volg(j;,en. het spaar
gedrag en de aCtivitenen van het Nederlandse fabrikaat ; ~dELserie sloot
af met het :pLaatsen 'van divertissement tegenover mal.ais~.e~~~en nadere
studi'e naar de eerste levensbeho.eften, als' voeding, kleding en woning •

. j" " ,I,

Met element toekomstverwachting",was in deze op~et verdisöont'eerd, omdat
de mens, 'als subjectief wezen, ait:b, een eigen mening vormt over de
economische situatie van het ogenblik en daarbij ten zeerste beinvloed-
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?aar is, door met name de pers. De persmedia zullen in het algemeen hun
kennis putten uit de mond en de pen van "autoriteiten"~ Met'groepje,
dät deze taak'op zijn schouders nam. wachtte een tijdro-vènd werk, een
werk, dat ~esulteerde in het aandragen van overvloedig materiaal, met
vooral 'voor de dertiger jaren somber proza.
Met spaargedrag leverde de curieuze paradox op, dat bij een daling van
'het nationaal inkomen tengevolge van de crisis, het sparen ste~k toe
nam en derhalve blijkbaar weinig conjunctuur gevoelig bleek. De 'oorzaak
dient mogerlijkerwijze gezocht te worden in een verschuiving van geld
belegging der kapitaalkrachtigen: de sombere verwachting op de toe
komst speelde hier een.grote rol. Oo~ de conclusie t~a.v. het Neder
lands fabrikaat (georganisee.rd in de vereniging van die'naam) luidde
opmerkelijk. Stond de consument vlak na de oorlog in 1918 onver
schillig t.o.v. industrieproducten van eigen land; in de jaren '30 ver
anderde deze houding. Men toonde meer belängstelling voor het eigen

. product, "getuige het groeiende aantal aanvragen van bedrijven voor het
. V~N.F.-merk; tevens zette de vereniging een goede propaganda op,· die
,dit alles·flink stimuleerde. De sector van de ontspanning bracht'
eveneens verrassende aspecten naar voren. Ket frappeerde,dat de mens
midden in de malaise de ràdio moeilijk nieer kon missen,eerdGlr viel
de krant van het dagelijkse menu af. De bioscoop zag eerst een daling
in bezoekersaantallen, na 1932 echter een grote toeloop, meer een ge-

, volg van het inburgeren van het veel weerst~nden oproepende vermaaks
middel dan van het wegdromen' van. de "eenzame Bouman-mena". Ook het
toerisme mocht zich';'in de aandacht van het. gewone publiek verheugen,
daartoe mede in'staat gesteld door de ontwikkeling van het verkeer.
Dit laatste en de aanl~g van nieuwe wegen ed. (de graaf- en spitwerken
der werklozen!) vermeerderden aanzienlijk het aantal natuurliefhebbers.
Een onderzoek naar de rook- eh drankgewo'onten leerden ons, dat het
eerste. na 1918 snel toenam, maar ons land niet bepaald overliep van
crisisalcoholisten. '
Al deze verwerkte kwantitatieve gegevens dienen relatief benaderd te
worden, daar wat betreft film, toerisme .ed. de grote opbloei pas na
de laatste wereldoorlog ligt. En een studie naar het "luxe-be~grip"

leerde, dat het deel van onze bevolking, dat meer kon besteden dan
rederlijkerwijze'nodig was in deze jaren tussen de 20% en 45% lag;
het deel, dat onder de belastingdrempel zet, lag tussen de 40% en 60%.
De laatsten konden zich met moeite in de primaire levensbehoeften voor-

" zien "en de voeding liet dan ook veel te wensen over, hoewel importante
kwaliteitsverbeteringen tot stand kwamen. Ook bij afname van de woning
bouwen somtijds, slechte behuizing nam het gebruik van gas en electrici
teit sterk toe; het kledingonderzoek'is verschoven naar het volgende

- collegejaar.

Met geheel' overziende mag gesteld worden, .dat verbeterde teohnieken
doorwerkend· op het alledaagse leefpatroon van de consument ~o9r de
crisis van 1929 slechts etemporeel of ~elemaal niet een stagnatie te
zien gaven en verder rustig voortschreden, ondanks de sch~nende

economi:sche en ,social'e si tuatiè'. De resultaten kunnen door een 'ieder
gelezen worden door de binnenkort in boekvorm verzamelde stencils te
raadplegen op het Economisch Instit~~t, "Als historicus moet ik over
bewijsplaatsen beschikken" C••• ), :w~aI;'!laar te verwijzen is en die ieder
een desgewenst kan raadpleg.en '!, a.ldu,s Voltaire, sprekend in Vestdijk 's
"De filosoof en de sluipmoordenaar'! (p. 1103 ).

, .-; \ M.J. tem Be~ge.
,.,., ,. ol:
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ENKELE OPMERKINGEN BIJ HET TWEEDE SEMESTER:

1. Door het gelijktijdig onderwijs in Middeleeuwse en Nieuwe Geschiede
nis, met de Middeleeuwse als eerste tentamen, dreigt de, Nieuwe
enigszins verloren te gaan. De versnippering van de colleges Nieuwe
onder 3 docenten komt het overzicht niet ten goede. Het is jammer
dat een periode zo tussen wal en schip geraakt; er zou een manier
gevonden moeten worden om de Nieuwe Geschiedenis ook gedurende een
semester hoofdvak te maken. Het Algemeen overzicht van de geschiede
nis zou ook in 1t of 2 jaar onderwezen kunnen worden!

2. Bij de Middeleeuwse Geschiedenis wordt iets te veel tijd besteed
aan al te fragmentarisch bibliotheekwerk; dit zou beperkt ~nen
worden tot 1 maal per 1 of 2 weken, waarnaast dan, als toevoeging
aan het handboek, nog enkele boeken die een meer algemeen aspect van
de M.E. belichten, gelezen zouden kunnen w6rden~ Ook zou ieder 1 of
2 maal per semester een referaat kunnen houden, aangevuld met de
mondeling toelichting van de docent bij het handboek, en het in
voeren van een beperkte literatuuropgave.

3. Het is zeer wenselijk dat de exacte tentámendagen en -uren ruim
schoots van te voren bekend zijn! Ook over het programma van het
tweede semester werd te lang in het duister getast.

4. Wanneer een docent scripties en re~eraten beoordeelt, is het wense
lijk dat hij die beoordeling hetzij in gradaties van goed tot slecht,
hetzij in cijfers aan de studenten meedeelt.

5. Tenslotte menen wij dat de invoering van de nota-Posthumus wel in
de laatste plaats zal bijdragen tot oplossing van de problemen die
wij meenden te moeten opmerken. Deze nota impliceert een 'dansen rond
de heilige koe van nut en winst' dat ons zeker voor de historicus
een weinig vruchtbare bezigheid lijkt.

namens groep Ia ac., H. de Jong / W.E. Krul.

GROEP 1B (AC J )

Nu we bijna een collegejaar hebben meegedraaid, kunnen we ons een
idee vormen of de indeling van het studieprogramma"zoals dat dit
jaar heeft gefunctioneerd, ~en succes is.
Wij ~enen dat een chronologische behandeling van de geschiedenis te
verkiezen is boven de methode die dit jaar is gevolgd. Het argument
om het eerste jaar te beginnen met de behandeling van de nieuwste
geschiedenis, nl~ dat deze nog zo vers in het geheugen van de zo
juiSi geslaägde"Iiiiddel'bare S'cholie'r zou liggen, lijkt ons niet door..,
slaggevend. Het grote bezwaar is, dat men, beginnend in 1789) de
aansluiting met de voorafgaande geschiedenis volledig mist. Daarom
lijkt ons de volgende indeling van, het studiejaar aanmerkelijk beter;

Het collegejaar (dat medio september moet beginnen) start met de be
handeling van de oude en de middeleeuwse geschiedenis. Eind,novem
ber kan dan het tentamen in de oude geschiedenis worden afgelegd.
Vanaf dat moment wordt de behandeling van de nieuwe gesqhiedenis,
waarmee men evenèensin september:is begonnen, verzwaard.

Na het tentamen middeleeuwen in het begin van februari kan met de
behandeling van de nieuwste geschiedenis worden begonnen. Het ten-
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tarnen ni~uwe geschiedenis kan begin mei worden ~fgel~gd, ~n ,dat ,van
de nieuwste' in 'begin jûli. :

,II~t' pr6gralIltna is dan in ,eerÎmaand minder tijd a'fgewerkt eno'~m'en gaat
een Vak~ntie tegemoetzónder een snelnaderend tentamen ih hBt voor-
uitiicht. ' ' '

, ,

Bij de 'wijze van tentaminering gaat bij de helft van de gr.öep een
sterke voorkeur uit naar een mondelingetoets. De anderehelft heeft
de combinatie~an multiply ch~ice 'en een aanvullend mondeling, zoals
dai; dit jaa:t bij het te~tamen ili'euwste geschiedenis isgebeui-d", als
'zeer plezierig ervaren, maar ziet in dat deze regeling alleen 'ih het
eerste jaar "goed kan functioneren, omdat dan de nadruk valt op de
fei tenkennïs';' ' ,
Het systeem van Dr. H.P.H. J~nsen om de behandeling vàn het hand-

',bo'ek ve,rgezerd te doen gaan van vragen,- die q.oor de st'udenten moeten
j(orden ui t'gèzocht; vindt alom waardering, ~eker niet in "de laatste
plaats omdat de eerstejaars~tudent op deze wijze het geséhreven materi-
aal dat hem ten dienste staat, leert hanteren. " , ,
H~t tiitdiepen van grotere o~derwerpen lijkt ons voor eerste~aàrsstu
dehten tè tfj~rovend'om vruch't-; te kUnnen afwerpen.
Vervolgens menen ~e dat a~n de 'voorlichting nog het een en ander
,oritbreelé-t'. zó ':werden genoemd:: voorlichting' over de themagroepen in
'het tweedè 'studieJaàr; de mogelijkheden voor de keuze va? ?ijvakken;
het hoe en wanneer van de tentamens en een duidelijker instructie
hoe'mén een ~eferaat'of scriptie dient in'te delen en te:verzorgen.

, Ditalles, mOB{ ,dui,delijk worden bekendgemaakt en nie't"i.ü t ,terloopse
opmerkingen mcretert worden opgemaakt. '
T~vens ontstond grote n~euwsgierigheidnaar de beoordelingsnormen bij
het vaststellen van de 'cijfers die betrekking hebben op de aanwezig
heid en,de ~restaties'tijdens.de colleues.
De suggestie werd gedaan dat ubbo Emmius actiever zou kunnen deel
nemen aan het opvangen van de aankomende studenten; Deze vereniging
zou enkele van de bovengenoemde bezwaren kunnen wegnemen.

--Tenslë;-fte stelt Henk van áëtten zich een'doeltreffender functioneren
van het radensysteem voor: one man, one vote.

Annesietske Stapei
Johan Steenbergen
Berthie Prinsen

, ,

Magdaleen Kingmans

GROEP 1 C (Ac).

, Kees Wiilemse
Rie'wing Pilon
Herik van Setten
Marie-José le Roy.,~

Bij het overleg dat heeft plaats"gehad tussen de sch'rijver's van deze
brief, ,kwamen de volgende punten. naar voren, die ,volgens. ons voor
verbetering vatbaar zijn.

1eDe manie~ waarop de s~of'voor de ten~amen~ van de ni~~~ste en
middeleeuwse geachierlenïs b~handeld,werd.'In het eerstè semester
werd 'Pa:iinér :ons' 'û"n-dè '::dÓeken gedaan. "De opz'et was dat dó"or vragen
ui t .de groep dlles' duidelijk z'ou worden.: He.t' kan, zijn dat onze
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groep alle moeilijkheden ove,r het hoofd zag, of wel ,dat ze alles
glashelder vond, vast staat dat er altijd bitter weipig uit de bus'
kwam. Voor de behandeling van Strayer en Munro werden stencils uitge
deeld, waarvan ieder 3 maal per week twee vragen maakte. Dit viel
beter im de smaak, alleen hoorde men nu de klacht dat of de vragen
niet klaar. kwamen, of het te behandelen stuk vanwege tijdgebrek niet
doorgewerkt kon worden. , '
Wij dachten dat het goed was de twee systemen te coIDbineren. Dus 1 of
2 malen in de week de vragen van de stencils te maken en de ander keer
(keren) zelf vragen stellen. Dan wordt het idee van huiswerk maken
ook wat minder.

2e De collegeplicht.
Wij betwijfelen ten zeerste hetnut van collegeplicht. Het doet ~o

schools aan docenten nauwkeurig ,aantekening te zien maken wie er wel
en wie er ,niet is. Is het niet zo dat de studenten oud en wijs genoeg
zijn om zelf uit te maken of ze willen komen of niët.
Wij §ijn van mening dat ook zonder collegeplicht ongeveer een zelfde
aantal studenten rege~matig aanwezig zal zijn. De hoorcolleges worden
immers zonder collegeplicht ook goed bezocht! Trouwens de hoorcolleges
vielen bij ons zeer in de smaak, vooral Oost-Europese en contemporaine
geschiedenis.

3e De scheiding van de nieuwe geschiedenis in de 16e en 17e eeuw ener
zijds en de 18e eeuw anderzijds. O.i. is het beter dat deze periode
door 1 docent behandeld wordt, omdat de kloof tè groot is. Weliswaar
kan deze dan de hele periode niet al te diepgaand aanpakken, maar
zal_hiJ_zich moeten beperken tot de belangrijkste gebeurtenissen.

4e De tentanens. - ---. --
In het begin van het jaar is er al een verhitte discussie geweest of
geschiedenis tentamens in de vorm van multiple choice vragen afgeno
men moeten worden of niet. Daar kwamen we met zijn drieën niet eens
uit dus dat zal altijd wel een moeilijk probleem blijven.
Meteen na het.tentamen nieuwste geschiedenis is er gevraagd of er voor
de middeleeuwse ook een mondeling en schriftelijk gedeelte zou moeten
zijn. Er werd nogal lauw op gereage~r~~ Nu het puntje bij het piàltje
komt, vinden we toch dat een beetje meer cijfermateriaal wel een vei
liger basis biedt.
Tenslotte hadden we het tentamenrooster wel wat eerder willen zien
verschijnen, maar dat is technisch misschien niet mogelijk.

»it was dan het voornaamste wat wij te zeggen hebben. We ondertekenen niet
namens de ,;hele groep C Van' de academici, omdat we die niet meer bij elkaar
kof.1den kri j gen. ~

H. Wessels , J. Verbaas en A.Commies.

Groep 1A (M.O.)

Wie enkele eerstejaars M.O.-studenten naar hun oordeel 'vraagt over het nu
bijna voorbije studiejaar, moet wel de indruk.krijgen dat, het vak Latijn
het onderdeel is dat men graag veranderd wil zien.
Sommigen zijn, radicaal voor afscheiding anderen willen da~ Latijn f~culta-

271



I,," .

. .
tief wordt, terwijl ook 'enkelen de' b"esta.ande situatie pre·fereren. In
de meeste gevallen:bl:L<jkt dat' degenen 'die nu al beter weten' dat ze in
de töékomst de meest:eaandabht aan de nieuwe cq de nieuwste 'geschiede
nis zuileh schenken, het bestuderen van het Latijn voistrekt of ten
minste' VI:ijwel zinloos vinden.
Intussen wachj iedereen met "spann5.ng op het nieuwe stud'iejaar, omdat
dan omtrent dit onderdeel meer bijzonderhe'den bekend' sèhijnen .te wor-
dèn.' ' ", .
Het blijkt dat de meeste mensen omtrent de verhouding luiste~-werkcol

leges nog 'geen uitgesproken mening hebben. Hier en daar valt te horen
dat men voor het nieuwe studiejaar graag een combinatie van:beide wil
vooral wanneer de op hoorcolleges gegeven stof min'o"f meer direkt in
een tentamen wordt vervat. Op deze wijze kan men immeri de twee'vormen

. van-docexen aardig goed met elkaar vergelijken.
Hetzou.misschien een 'goede manierzijn om bepaaalde capita selecta op
een hoorcoll~ge te behandelen om er later op een werkcollege dieper
op· in te gaan. Ook dan zal er nog tijd over blijven om 'op dë een of
andere .manier een hand boekcollege te Geven. . .

·.Het geit dat. de eerst'ejaars met nieuwste ·geschie·denis begonnen' zijn
en bijvoorbeeld niet met de Middeleeuwen vindt niet iedereen gelukkig.
Maar ook over dit punt zijn de meningen verdeeld. Meri weet niet welke

.. oplossing de beste is, zod~t misschien toch de bestaande situatie de
voorkeur verdient.

.' !

De ondergetekenden - groep 1B - geven hierbij hun ind~en weer over:
a. opvang'aan het begin van de cursus.
De kennismaking met het Instituut was, na het massieve dicussiëren van
de kei-weken, bij voorbaat een verad~ming•. De opvang,met name de borrel
.n d~toespraak van de heer Naarden werd als positief ervaren, terwijl
ook de rondleiding van prof. Jongkees ettelijken kon boeien.

b. het studièjaar 1970-71.
1e semester:
Op'màandag-midaag 5 oktober werden· de diverse groepen in de bibl~o

theek ~èrzameld, alwaar gelijk met de deur in het studie~jaar geval
len werd. Hier werd ter bemoediging gezegd, dat binnen de korts.te k~
ren een zeer hoog'pero.ntage der aanwezige aanstaande studenten zou'
verdwijnen (didaetisch verantwoord??). Prompt daarop werden 30 biád
zijden Palmer opgegeven, terwijl het. merendeel der studenten niet enig
idee had, hoe dlt boek eruit zag; laat staan een Paimer bezat. Dit
werd echter doeltreffend opgevangen door het welwillend afstaan van
het boek door tweede-jaars studenten.

N~a een voorlopige peiode van enkele weken werd er naar beste vermogen
college geschiedenis gegeven door de heren Jansen en Mell~nk. In novem
ber kwamen de heren Bakker en Huizinga, die zich de rest van dit semes
ter inwerkten. Samenvattend kunnen we van dit semester zeggen, dat het
buiten de schuld van bovenvermelde heren nogal rommelig' was,. h~tgeen
het thuis-voelen op: het Insti:tuut niet· bepaald bevord€rde.

2e semester~. " ' .
Over'de diverse coIlegès'kunnen we'het volgende zeggen:
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~oll~ges de heer Bakker:
Dezeverl"iepen -nogal _stroef. Vooral aan de zijde van de heer Bakker wa
ren de verwachtingen toch._te hoog: we kregen vaak de indruk, dat we
derde- of vierde-jaars waren. Vooral ten gevolge van onze gebrekkige
kennis van de Nieuwe Geschiedenis konden we de -verwachtingen van de
heer R~kker niet waar maken.

- -,CQll!=lg~_s de heer Huizinga: -,-
Deze ~erliepen in een ontspannen sfeer. Alhoewel de behandelede onder
wer~en niet altijd even interessant waren, geloven ~, dat mede door de
in~:p;I:'aak, deze colleges aan- hun doel beantwoordden.
Coll-egesde heer Ankersmi t ~

De~9 verli~pen rimpel~oos. De opgegeven scriptie was voor de meesten
wel leuk werk.
Colleges Latijn de heer Akkerman:
Alhoewel -deheer Akkerman ons inziens trachtte zogoed mogelijk college te
geven was het voor de meesten toch maar een martelgang, Wij vrezen, dat
dit: vak de functie heeft van abattoir voor het tweede jaar, hetgeen
zelfs voor M.O. Geschiedenis Groningen niet geheel terecht is ons in
ziens •. Onze waardering evenwel voor de heer Akkerman.
Hoorcolleges prof. Lipschits:
Vaak "interessant"; moeten komend jaar voortgezet worden.

Over de tentamens kunnen we-weinig opmerken.

Groep I B is van mening, dat er wel"eenheid dient te komen' in de'hoe
veelheid stof, die alle eerste-jaars M.O. moeten doorwerken.
Groep I B:
de heer --Ankersmit-:"scrip bie inde Paas--vacantie,
de heer Bakker: referaat, waaraan, zoals later bleek grote waarde werd

gehecht, doch niet als zodanig aangekondigd was voor de Paas-vacan-
tie. '

Eenheid en Scheiding: globaal en enkele hoofdstukken diepgaande of glo
baal diepg&ander???

-' .
Algemene opmerkingen:
Ubbo Einmiua: "reeds het pogen is schoon l1 • Volhouden jongens (lezingen
interessant, feesten kunnen beter).
Groniek: dit n~mer is_zeer geslaagd.
Koffie. meestal vrij _slecht. Voor kwaliteitsverbetering zijn we gaarne
bereid een stuiver per beker bij te betalen.
Bibliotheek: in de eerste maand beter weg-wijs maken door kleine opdracht
j es...bijvoorbeeld.

ENKELE BEDENKINGEN VAN GROEP ID RI HET STUDIE-JAAR 1970/71

Van fundamenteel belang is, dachten wij, het terdiscussie stellen van
het studieprogramma. Aan het _begin van elk semester wordt een studie
programma verstrekt, het hoe ~n het waarom zou in de eerste college(s)
besptoken moeten worden. Daarbij zoü voor de afzonderl ke colleges een

. "',

programma_opgesteldriloet~nworden: de stof zou verdeeld moeten worden
over het aantal college-uren.
De programmering heeft tar van voordelen:
1. zij vormtoeen garantie, dat het gehele tijdvak wordt doorgenomen,
2. het is-nu voor dedocent mogelijk om uit elk deel van de stof een aan
tal punten te lichten, deze te bespreken en in het tijdsbestek te inte
greren.

273.



,3." de .studenten kunnen dan de te be~a~del~n stofdoornem:en,~ zich --p-repa
reren op he,t college. Telkens wánneè'r het programma q,reigtvast te lo-
pen, zai' deze opni~uw opgesteld moet~n"'w9,rden. ' ." " ." ' ,

" ,

Wat het inleidinGscollege betreft,hee-ft het weinig zin referaten te
houden over onderwerpen, wanneer de basiskennis nog ontpreekt. Deze
moeilijkheid zou opgevangen kunnen worden, wanneer,de docent i;n het vco'r
gaande college een inleiding geeft over. de te behand,elen s1;Qf • ."

. . ..

Vanwege het belang va~.een goede vormgeving bij het maken Van'~pstellen,
scripties en dergelijke lijkt het ons verstandig tijdens de begeleidings
colleges naast de inhoud ook de vormgeving ter ,discussie te stellen.
Enerzijds kunnen de studenten dan de vorm, ópzet van'het'referaat bekri
tiseren~ zijn daartoe genoodzaakt tot ,kritisch luisteren, anderzijds zal
de student, die het referaat opstelt; voordraagt, extra aandacht aan de
vormgevirtg besteden ~n deze moeten kunnen verdedigen.

• .\ l' '.

Tenslotne.nog dit: is het niet mogelijk het literatûur-tentamen in twee
en te splitsen en deze de studenten gedurende het jaar ,te laten afleg
gen? HO·3.wel dit .een verzwaring tijdens het studiejaar betekent, ,is daar
mee de periode juli-augustus-september tot 'een werkel~ke vakantie ge
worden.

mieke, nicole, anneke, rolf, tako, lenie, piet, henk, stef, frouke, pe
ter, henk, charlotte, harry, leo.

o I .' •

. :.

EvÄLUATIE VAN HET TWEEDE JAAR M.O.

Vorige week werd mij de vraag gesteld of ik enige indrukken va~ het bij
na afgelopen jaar aan het papier wilde toevertrouwen. Een schier onmo
gelijke taak, omdat reeds vele tweede-jaars ~~ etad uit waren om zich
op. ede komende tentamens voor"t.e ....bereiden. Desalniettemin; is .het toch
nog gelukt enkele indrukken bijeen.te garen. Voor velen äleek,4e~ moei
lijkste punt de:':zeer beperkte tijo., die gereserveerd wal!! voqr g,e }gmd
boekkennis ·van de Middeleeuwen. Het gevolg was, dat men zich teye~l

ging toeleggen op louter feitenkennis, omdat er voor een e~gen'~oorden

king :v...n de stof en voor het ontdek~en van algemene trends in ..de Mid
deleeuwen geen tijd beschikbaar was. Sommigen voelden het bovendien als
een gemis, dat er vrij weinig aandacht aan de literatuur-begeleiding
werd geschonken. Een boekenlijst vandrie nummers kan toch niet voor een
literatuurlijst doorgaan! Wat de vaderlandse geschiedenis van ~e Middel
eëuwen betreft: het leek ons wenselijker de onoverzichtelijke prisma-pocket
van de lijst te schrappen en dit te vervangen door een meer overzichte
lijk en kort handboek. DaarQmheen zou dan enige literatuur gelezen kun
nen worden.

Over de Oude Geschiedenis kunnen we kort zijn. Dit onderdeel beheerste
men binnen een redelijk~ korte tijd, doordat een vrij compa~~ en eenvoudig
handboek "werd gebruikt. De colleges werden gebruikt om de stof verder
uit te diepen. Bovendien was er een vrij grote plaats ingeruimd voor de
literatuur-begeleiding. Je kon tot op zékere hoogte ee~ eigen litera
tuurlijst opstellen. Dit betekende'eenstimulans voor het gebruiken van de
bibiiotheé'k; wat,' gezien het verdere verloop van de studie; positief
genoemd mag wo'i'den~ " , '

Ons studie-jaar wa~ verdeeld in twee semeB·~ers. Helaas bevatt~n beide se-
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mesters een niet gelijk a~ntal college-uren, zodat mep in het ~~eede ~e

mester nog minder tijd had dan in het eerste. Misschien kan men in 'het
volgende studie-jaar het,-tweede semester beter half januari láten be
ginnen. Door het nijpend.gebrek aan tijd bleef er ook weinig gelegenh'eid
over'om zich te verdiep~ in een speciaal onderwerp. M.O~ 2A hield zich
bezig met de "tyran" (Olide Geschiedenis) en M.O. gB met de "12e. eeuwse
Renaissance" (Middeleeuwse Geschiedenis). Iedereen vond het jammer, dat
deze onderwerpen niet uitgebreider konden worden behandeld~

'Wát ons erg tegenviel was de zeer gebrekkige informatie voor het komen
--àe studie-jaar. Hoe de themagroepen in ons program zullen gaan funlêtio
neren werd niet verteld. We weten ook nu nog niet welke themagroepen'ër
het volgende jaar gaan starten, zodat een beslissing 'over de keuze 'van
de bijvakken tot september moet worden uitgesteld. Een rem op de'pianning
van de eiGen ztudie! . .

Tenslotte hopen we, dat de informatie vanen de begeleiding van destu
die het volgend jaar beter verzorgd zal worden. De student weet dan, waar
hij àan toe is:en zal zich dan misschien met nog meer interess.e aan de
'studie wijden~'.

H. de Roest.

----------- ._-_. --- -- ------------"---------

LOTGEVALLEN VAN HET DERDE JAJill M.O.

Voor ons omvatte het program dit jaar een scripti'e (nieuwste): in de
Kerst-vakantie, tentamen nieuwste plus boekenlijst in juni en in septem
ber een par~ Middeleeuwen, een boekenlijst-tentamen nieuwe en een tekst
analyse nieuwe. Daarbij kwam verder nog didactiek, puberteits-psycholo
gie, de excursie en voor de "hobbyisten" latijn-coll0<luium en bijvakken.

Ons bezwaar tegen dit programma richt zich vooral op de,onvoldoe~de .
spreidirig van de verschillende onderwerpen: je werkt he,t. hele jaar.voor
één tentamen en een scriptie en in september krijg jealles tegelijk. Bo
vendien is er in dit programma te weinig tijd om voldoende.aandacht te
besteden aan de bijvakken, waarbij het Latijn ook wel eensin het gedrang
komt.

Een ander punt is de onvoldoende voorlichting over de zaken, die we dit
jaar moesten doen. Men hield alles in het vage, ondanks het feit, dat
er vaak genoeg gevraagd is, hoe het nu precies zat. Als voorbeeld moge
gelden de boekenlijst voor nieuwste geschind:jnis. Het hele jaar is daar
wat bagatelliserend over gesproken en is beslist niet duidelijk naar vo
ren gekomen hoeveel boeken/artikelen daar nu op verwacht weri&n. Pas
drie weken voor het tentamen werd'dit duidelijk. En dit betekende, dat de
meesten er "wat" soms ook "nogal wat" bij moesten lezen. Het tijdstip is
OP' z '.n ·z.achtst gezegd "ongelukkig" gekozen. Dit llad. toch makkelijk an-
ders gekund?' (Tenzij men natm,rlijk zelf niet wist; wat er gedaan moest wor
den).. Overigens dreigt het tekort aan voorlichting zi.ch weer te herhalen.
We wet.en niet preciE;ls wat we volgend jaar moeten doen.

De hoofdmoot viel dus dit jaar op ~euwste Geschiedenis, en .de colleges
waren verdeeld in handboekuren en referaaturen. Het grote voordeel van
een handboekuur vonden de meesten van ons, dat je moreel gedwongen bent

'de stof door te werken. vrat betreft het refe rat_enuur, lopen de meningen
uiteen: in groep A vond men het systeem niet zo geslaagd; in' groep B wel.
Het werken met stencils vonden we allemaal erg prettig; je kunt beter
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Yvonne Rops
Jan Smits
Frits Thissen
Jaap Wielinga

"luisteren, als je niet ondertussen a:antèkeriJ.ngen hoeft' t'e' makerf. Sommi
gen vonden ook, dat de Váderlandse G~s~hiedenis wat ~n de verdrUkking·
is gekomen en in het algemeen vinden we, dat deze 'meer' geïntegreerd '

.moet worden in de Algemene. De keuze-mogelijkheid van de onderwerpen' von
den we erg geva'riëerd: iedereen kon wel aan iljn trekken,komen. Alleen
zouden we graag zien, "dat men het eerst volgende referaat steeds wat
eerder bekend maakte (ongeveer twee wek,en van 'te voren) zodat men er
rustiger aan kan werken, en iemand een onderwerp, waarvoor hij zich in-

. teresseert niet wegens tijdgebrek aan een ander over moet laten. '

.~ Hl.IttijdstiP. van de scriptie (Kerst) vonden we' ook niet zo geslaagd. Mis
schien had deze beter in de vakantie van 2 naar 3 geplaatst kunnen'wor

·den. Het bezwaar, dat de achtergrondkennis ontbreekt, geldt'bók met
'Kerstmis n9g,want dan is men nog niet,veel verde~ d:ande Itestauratie.

Sommigen waren van mening, da,t "het particulier initiatief" beter tot
.. zijn recht had kunnen komen als er meer tijd geweest was. Het tit~laanbod

vonden -we tè éénzijdig "-P91itiek"; bovendi~m ontbrak de' Vade'rlandse ~'-
schiedenis geheel. ~

De colleges Nieuwe Geschiedenis wetden vrijwel geheel gevuld met het hou
den van·referaatjes •. Dit vonden we een goede opzet, waarbij het persoon
lijk initiatief zich kon ontplooien daar er een (soms tè groot) appèl op
de eigen inbreng werd gedaan. Over het principe van een tekst-analyse 10-

,. pen- de meni-ngen ui,t-een.,.-- maar-·-in- de· huidige opzet zijn. we· er (nog stee.ds)
tegen. Overigens is het merkwaardig, dat het programma voor de Nieuwe
door de jaren heen één protentamen, drie tentamens.en,een scrit~te voor
schrijft, terwijl Nieuwste maar één ~entamen en een scriptie eist;

Het pars Middeleeuwen is .een typisc~ rq~iment van h~t .oude M.O!:program
-·:ma. Wij vinden he.t wat VT~.emd, dat het ,nu in septemb.er ~lt. ~·.is het he
·le. jaar niets é;l.an Middeleeuwen, ,gedaan,., Het pars was qns inzienl? beter op
-zijn plaats geweest in juni of sept~mber na het tweede iaa~.

'Tot slot nog een opmerking over de eicur~'ie. De ervaring is, datje el
kaar danbeter leert kennen. Is hetm·isschien niet beter deze eerdgr (bij
voorbeeld in het tweede jaar:) plaats telaten vinden? Tot zover dus onze
ervaringen, dieged,istilleerd werden uit een "brainstorming", .waaraan
deelnamen: -.-

Fran90issCoenen
Peter van der Laan
Max Palfrenier
Thea 'van Rooden
Jan de Roos

4e JAAR M.O.

Wij hebben wel contaët opgenomen met enkele 4e jaars M.O., maar deze zei
den van mening te zijn, dat een evaluatie van hun jaar volstrekt zinloos
zou zijn, aangezien zij toch in een overgangs-regeling verkeerden. Vandaar
dat zij ons adviseerden geen evaluatie van het vierde ja,ar M.O. in dit o
verzicht op te' nemen.

De Redactie
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